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La cònsol major d’Ordino, Ma-
ria del Mar Coma, va justificar la 
modificació de la normativa ur-
banística, explicant que els can-
vis en les superfícies dels habitat-
ges responen a les necessitats de 
joves, gent gran i famílies mono-
parentals que volen continuar 
residint a la parròquia. Coma va 
fer aquestes declaracions en res-
posta a les crítiques d’Enric Dol-
sa, conseller d’Units per Ordino, 
durant la sessió del Consell de 
Comú celebrada aquest dilluns, 
en la qual es va aprovar provisi-
onalment el nou pla d’urbanis-
me. Dolsa havia expressat la seva 
preocupació per la reducció de 
superfícies, la qual, segons ell, 
«podria augmentar la densitat 

La cònsol major d’Ordino defensa l’adequació a les necessitats socials
ANA/E.M

Els consellers de l’oposició Enric Dolsa i Jordina Bringué, durant la sessió de Consell de Comú celebrada aquest dilluns.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

d’adaptar la normativa a les rea-
litats familiars actuals, molt di-
ferents de les de 1972, argumen-
tant que «avui dia hi ha famíli-
es monoparentals o persones 
grans per a les quals un aparta-
ment de 90 m² és excessiu».Tam-
bé va criticar el canvi de postura 
d’Units per Ordino, que inicial-
ment es mostrava favorable a un 
pla restrictiu, però ara expres-
sa desacord, tot reiterant que 
les modificacions al POUP s’han 
fet “amb consciència, complint 
amb la legalitat i convençuts de 
la feina feta”.

En relació amb les zones de crei-
xement, el cònsol menor, Edu-
ard Betriu, va explicar que el pla 
aposta per un «creixement equi-
librat i necessari per a la parrò-
quia», afegint que els paràmetres 
urbanístics de zones properes al 
nucli urbà, com el casc antic, no 
s’han modificat, però que s’han 
introduït canvis en les zones agrí-
coles i ramaderes. Per exemple, 
s’ha reduït la parcel·la mínima de 
3.000 a 2.500 m², amb l’objectiu 
de minimitzar l’impacte ambi-
ental. També s’ha establert un vo-
lum construïble de 450 m² i una 
alçada màxima de 10,5 metres 
per parcel·la, per atendre les ne-
cessitats dels petits propietaris.

Les al·legacions dels propietaris 
seran revisades pròximament, i 
Coma va expressar la seva confi-
ança en la legalitat del pla, tot i 
que va reconèixer que els propi-
etaris poden recórrer a la Batllia. 
«Si no ens dona la raó, ho haurem 
d’acceptar», va concloure. .

ENRIC DOLSA

«Creiem que la reducció de la superfície 
podria arribar a augmentar la densitat de la 
població a la parròquia»

«Amb el nou POUP els petits propietaris 
surten perjudicats, ja que pocs d’aquests 
compten amb parcel·les de 3.000 m2»

CONSELLER D’UNITS PER ORDINO

Dolsa i Bringué questionen el 
POUP per l’augment de la densitat

MODIFICACIONS EN LA NORMATIVA URBANÍSTICA

Sessió de Consell de Comú a Ordino
Tema del dia

de població.» Coma, però, va de-
sestimar aquestes al·legacions, 
assegurant que «la reducció en 
apartaments petits, com els de 
40 m², es compensarà amb altres 
de fins a 90 m², de manera que la 
densitat poblacional no es veurà 
afectada».

Davant les queixes d’Units per 
Ordino, Dolsa va afirmar que el 
nou POUP «afavoreix determi-
nats propietaris» considerant-lo 

poc equitatiu, ja que «els petits 
propietaris surten perjudicats, 
ja que pocs compten amb parcel-
les de 3.000 m² per construir-hi». 
També va insinuar que la nor-
mativa sembla dissenyada per 
beneficiar propietaris concrets, 
recordant que, des de 1972, es 
mantenia la norma que prohi-
bia construir apartaments de 
menys de 65 m².

Coma va defensar la necessitat 
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Dolsa respon a la piulada de Riba
CARTA DE LA PRESIDÈNCIA

Sr. Landry Riba, perme-
ti’m que com a president 
del Periòdic des de gaire-
bé 28 anys contesti a la se-
va inacceptable i inapro-
piada piulada del prop-
passat 27 d’octubre, en la 
qual fa referència als ar-
ticles de la Taula del Peri-
òdic amb un menyspreu 
important.

Diré primer, que les vuit 
persones que formen part 
de la Taula no tenim per 
què signar.

Si llegiu els articles, cosa 
que segur no heu fet (ja que 
vostè és infal·lible i dona 
per fet que el que vostè ha 
negociat és la panacea per 
al nostre país), veurà què és 
i el perquè de la Taula.

En segon terme diré tam-
bé que la Taula és del Periò-
dic, que vostè segurament 
no sap que és un mitjà de 
comunicació que té gaire-
bé 28 anys, totalment inde-
pendent, no adscrit ni vin-
culat a cap partit polític. 
Puc entendre que vostè no 
s’hagi assabentat que exis-
tim, mentre estava per les 
muntanyes fent altres o les 
seves labors.

Tercer, vostè pot contes-
tar qualsevol dels articles. 
A més, li diré que jo en el 
seu lloc, si algun dels arti-
cles no fos cert el que diu, ja 

ho hauria contestat, doncs 
ja sap el refrany: “Qui calla, 
atorga”.

El que passa és que els ar-
ticles de la Taula estan molt 
ben fonamentats, doncs ex-
cepte jo totes les persones 
que hi participen són perso-
nes altament qualificades. 
Li puc dir que, una vegada 
va fer vostè públic el text en 
anglès, aquestes persones 
en vuit dies havien llegit i 
analitzat el que vostè tant 
es vanagloria d’haver nego-
ciat i el que, segons nosal-
tres, és la fi de la identitat 
del nostre país.

Quart, Sr. Landry, vostè 
està molest perquè aquests 
articles han arribat ja en 
aquest moment a més de 
5.000 persones, i les per-
sones que ho han llegit, la 
gran majoria ens feliciten. 
Primer per la feina feta i se-
gon perquè creuen que te-
nim raó pràcticament en 
tot el publicat.

Jo al seu lloc estaria molt 
preocupat, doncs la seva 
tasca queda molt entredit, 
ja que la gent fa més cas als 
nostres articles que són di-
fosos pel Periòdic i que ens 
consta que moltíssima 
gent se’ls reenvia. En can-
vi, vostè, malmetent “els di-
ners de tots”, està en una 
campanya desmesurada 
pel SÍ, com si en aquest país 
només fossin vostès els que 
pensen que tenen dret a de-
cidir.

Vostè està dilapidant an-
tidemocràticament els di-
ners de l’Estat.

Vostè és l’únic que té el 
poder de la veritat; bé, això 
és creu.

Vostè ja ha dilapidat més 
d’1.200.000 euros amb as-
sessors que no entraré a va-
lorar, doncs tots sabem el 
que s’ha publicat i com s’ha 
donat aquest contracte.

riòdic farà 28 anys. Vostè 
pot enviar-nos qualsevol 
qüestió i respondre’m amb 
el màxim respecte i criteri, 
la qual cosa vostè no sem-
bla massa tenir.

Sr. Landry, recordi que 
no hi ha ningú que tingui 
el poder de la veritat abso-
luta (que vostè creu tenir), i 
totes les postures han de ser 
acceptades i totes han de te-
nir les mateixes condicions 
per ser defensades. No pot 
ser que els que pensen un SÍ 
a la UE tinguin dos milions 
d’euros o més al seu abast 
(de l’erari públic, és a dir, di-
ners de tots), i els que pen-
sem que NO, no puguem 
disposar ni de cinc cèntims.

Bé, Sr. Landry, això com-
porta que haurem de fer 
una carta oberta a la presi-
denta de la Comissió de Ve-
nècia del Consell d’Europa 
a veure què en pensa, doncs 
això ja no ho podem tolerar 
més.

Espero la seva resposta 
Sr. Landry, ja li he dit que 
fa gairebé 28 anys que exis-
tim.

Cordialment,
El president 
d’Andorrana Publicacions 
des del seu inici

Quina és la finalitat per 
la qual es recollien? 

Jo personalment vaig es-
tar veient-lo i és clar, vaig 
marxar dins del dubte si es-
taven fent-lo amb  mi. Vostè 
estava allà tranquil·lament.

En fi, com veu, hi ha una 
gran diferència entre els 
andorrans que pensen que 
SÍ i els andorrans que pen-
sem que NO.

Els que penseu que Sí, te-
niu una campanya de pu-
blicitat i màrqueting en-
gegada que costarà mínim 
uns dos milions d’euros. Els 
que pensem que NO, ningú 
ens subvenciona res i ens 
ho paguem de la butxaca.

Com veu, anem a dues ve-
locitats, nosaltres amb ga-
soil i vostè amb querosens 
i amb una gran diferència.

El gasoil el paguem en-
tre vuit persones, els que-
rosens els paguem tots els 
andorrans pensin com pen-
sin.

Sr. Landry, jo com andor-
rà i demòcrata seria inca-
paç de tal actitud, doncs ai-
xò sembla una altra cosa, 
excepte una democràcia.

Sr. Landry, ja sap, i si no 
ho sap li recordo, que el Pe-

I no parlem de la Fira 
d’Andorra, de la campa-
nya pel SÍ amb globus pels 
nens, i per l’aparell d’intel·-
ligència artificial que vostè 
va fer instal·lar, el qual aga-
fava dades biomètriques – 
dades facials –, catalogades 
en matèria de PROTECCIÓ 
DE DADES com a dades al-
tament sensibles. I com a 
tal, ESPECIALMENT PRO-
TEGIDES, tal com dispo-
sa la normativa Andorra-
na LQPD – Llei 29/2021 del 
28 d’octubre qualificada 
de Protecció de Dades Per-
sonals, Article 9. Tractament 
de categories especials de da-
des personals, així com, ja po-
sats en el seu Acord d’asso-
ciació Europeu, la mateixa 
normativa Europea RGPD 
2016/679 – Règim General 
de Protecció de Dades -  Ar-
ticle 9; endevinant l’edat de 
la gent i fent un diagnòstic 
de què més li podia preocu-
par a la persona en qüestió.

Per cert, sap vostè que ai-
xò frega la il·legalitat?

Sap que està totalment 
prohibit agafar dades bio-
mètriques sense sol·licitar 
i obtenir amb anterioritat 
de la persona interessada el 
seu consentiment explícit 
per al tractament d’aques-
tes?

Què ha fet vostè amb to-
tes les dades biomètriques  
de tota la gent que no era 
conscient del que vostè es-
tava fent i la traçabilitat 
d’aquestes?

A qui ha cedit aquestes 
dades biomètriques? Qui-
na era l’empresa que por-
tava a terme el tractament 
de les mateixes mitjançant 
l’aparell que utilitzava? On 
i a qui s’han enviat aques-
tes dades?

Com es conservaran 
aquestes dades?  Van ser eli-
minades?
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Rarament, algú pot ser fe-
liç si no té la possibilitat de 
decidir què fer i a on anar; 
és a dir, de gaudir dels seus 
béns i del seu temps. Per 
tant, tenir diners i temps 
lliure per gaudir-los i no 
poder fer-ho no té cap sen-
tit. És com viure en una gà-
bia d’or i voler sortir a vo-
lar de tant en tant, però 
no podem fer-ho, perquè 
depenem de l’autoritza-
ció d’algú altre. Diguem-li 
dependència emocional, 
econòmica, pors o deu-
tes bancaris, no hi ha dife-
rència entre ells en aquest 
aspecte, donat que tots 
ens fan perdre la lliber-
tat de moviment, no po-
dem anar on ho volem ni 

El Govern ha anunciat 
una inversió de sis mili-
ons d’euros per construir 
trenta habitatges assequi-
bles al Cedre. Tot i ser una 
mesura positiva, aquest 
projecte representa un 
alleujament mínim en 
una crisi d’habitatge que 

Inversió de sis milions en 30 
pisos, garantia de tranquil·litat?

La finestra

Oberta

EDITORIAL

OMAR

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

afecta greument el país. 
La falta d’habitatge asse-
quible obliga molts tre-
balladors a destinar prop 
del 50% del seu salari al 
lloguer, una situació in-
sostenible que fa que al-
guns abandonin el país. 
La construcció d’aquests 

treballadors i garantir la 
seva competitivitat, l’ha-
bitatge assequible ha de 
passar de ser una excep-
ció a una realitat. La cons-
trucció d’aquests habitat-
ges és un primer pas, però 
cal un compromís amb so-
lucions duradores.

EL BACHIRI

benestar i totes les como-
ditats desitjades. Això és 
així perquè la il·lusió perd 
força i consegüentment, 
l’esperança acaba desapa-
reixent i malauradament, 
sense ella no hi ha motiva-
ció per superar cap obsta-
cle, ni tampoc per aconse-
guir els nostres objectius 
personals.

Així doncs, imaginem 
que ens en volem anar de 
vacances, canviar qual-
sevol electrodomèstic, el 
mobiliari de la casa, repa-
rar el vehicle, etc., però 
som conscients que no ho 
podem fer perquè tenim 
deutes a pagar al banc o a 
qualsevol entitat finance-
ra...

fer allò que desitgem. Per 
tant, hem perdut un dels 
conceptes que ens diferen-
cien de la resta d’animals: 
la llibertat, atès que és il-
legal retenir-nos en contra 
de la nostra voluntat. Però 
malauradament, les man-
cances emocionals, cogni-
tives, o econòmiques pro-
voquen que molta gent 
s’oblidi de la seva impor-
tància i, consegüentment, 
acaben vivint en l’ansietat 
contínuament, que, per 
cert, és un estat anímic fa-
cilitador de la depressió.

La frustració de voler fer 
i no poder tot i ser capa-
ços és abismal perquè ens 
instaura el sentiment de 
culpabilitat, donat que sa-
bem que estem com estem 
per decisió pròpia. Sabíem 
en quin món estàvem en-
trant, però la nostra man-
cança era insuportable 
i l’havíem d’omplir com 
fos, inclús perdent la lli-
bertat. És a dir, hem signat 
un contracte d’esclavitud 
i malauradament, la ma-
jor part de les vegades in-
definit en el temps. Així 
doncs, és una realitat que 
sense llibertat, rarament 
serem feliços, tot tenint el 

puntuals i que inclogui 
tant la regulació de preus 
com la promoció d’habi-
tatge assequible. Aquesta 
situació, denunciada en 
reiterades ocasions per ve-
ïns i sindicats, exigeix un 
canvi estructural. Si An-
dorra vol retenir els seus 

La felicitat 
implica tenir 
llibertat

pisos és necessària, però 
insuficient per cobrir una 
demanda creixent i una 
oferta escassa que man-
té els preus elevats. Cada 
cop és més evident que 
cal una política d’habitat-
ge a llarg termini que va-
gi més enllà de projectes 

WWW.
llegeix la Finestra 
completa clicant aquí

https://www.elperiodic.ad/opinio/article/109437/la-felicitat-implica-tenir-llibertat
https://www.thecigarshop.ad/ca


SFGA

Nacional

El cap de Govern, Xavier Espot, i el 
cònsol major d’Andorra la Vella, 
Sergi González, van formalitzar 
ahir la signatura del conveni per 
desenvolupar un projecte d’habi-
tatge assequible a l’edifici del nú-
mero 18 del carrer El Cedre, a San-
ta Coloma. Aquesta signatura pre-
veu la construcció d’un edifici de 
sis plantes amb 30 pisos destinats 
a necessitats residencials, fent-se 
efectiva davant la presència de la 
ministra de Presidència, Econo-

La signatura del project inclou la cessió del terreny per un període de 40 anys

La signatura del projecte, que preveu finalitzar l’edifici en tres anys, inclou la cessió del terreny per un període de 40 anys.

ALEX MONTERO / ELENA HERNÁNDEZ
ESCALDES-ENGORDANY

HABITATGE ASSEQUIBLE

Govern destina sis milions d’euros a 
la construcció de 30 pisos al Cedre

projecte és una mostra de la nos-
tra voluntat de cooperació insti-
tucional. Si remem en la mateixa 
direcció, podem aconseguir més 
i millors resultats per a la nostra 
gent». El conveni inclou la cessió 
del terreny per un període de 40 
anys, i l’Executiu s’ha compromès 
a licitar i adjudicar les obres en un 
termini màxim de 18 mesos, amb 
l’objectiu que l’edifici estigui fina-
litzat entre finals de 2026 i princi-
pis de 2027.

El projecte s’emmarca en la res-
ponsabilitat constitucional de les 
institucions d’oferir solucions a 

mia, Treball i Habitatge, Conxita 
Marsol; el conseller comunal de 
Transformació Digital, Sostenibi-
litat i Habitatge, Marc Torrent, i el 
conseller de Serveis Públics, Medi 
Ambient i Patrimoni Natural, Jor-
di Cabanes.

Aquesta col·laboració instituci-
onal es marca en una perspectiva 
de treball conjunt per afrontar la 
problemàtica de l’habitatge, amb 
la implicació del Govern i el Comú 
d’Andorra la Vella en un projecte 
que busca «materialitzar l’acord 
de forma ràpida i eficaç», va des-
tacar Espot, qui va afegir: «Aquest 

LES XIFRES

300.000

6.000.000

La partida pressupostària inicial 
del projecte és actualment de 
300.000 euros.

La inversió pressupostària en el 
tancament del projecte és entorn 
uns 6 milions d’euros.
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bitatge assequible és una prioritat 
compartida per tots nosaltres.»

Per la seva banda, González 
va detallar que el projecte ja va 
ser iniciat per l’anterior corpora-
ció, però que ara el Comú l’assu-
meix amb el suport de la institu-
ció governamental i de la cartera 
de Territori, encapçalada per Ra-
ül Ferré. «És un projecte en què el 
Comú posa tot el seu compromís 
per fer-lo realitat. Ha estat clau 
l’ajuda del ministre Ferré per do-
nar l’impuls necessari», va co-
mentar el mandatari comunal, 
tot afegint que «aquest projecte 
és una aposta per millorar la qua-
litat de vida dels nostres ciuta-
dans, i ens sentim orgullosos de 
poder contribuir-hi.»

González va explicar que aquest 
pla s’insereix dins d’una «estratè-
gia coordinada» amb diferents fa-
ses. A curt termini, es treballa per 
ordenar la situació d’habitatge 
mitjançant la Conselleria d’Ha-
bitatge i per aplicar noves presta-
cions econòmiques. En el termi-
ni mig, s’engegarà el programa 
‘Reviu Andorra la Vella’, inspirat 
en un projecte similar de recupe-
ració d’habitatges a Madrid. «El 
nostre compromís és clar: abor-
dar aquest tema crucial per a la 
qualitat de vida dels ciutadans. És 
un projecte que s’anirà comple-
tant en els propers tres anys», va 

subratllar el cònsol.
La construcció del nou edifici 

de sis plantes tindrà un cost apro-
ximat de sis milions d’euros, men-
tre que el projecte inicial és de 
300.000 euros, segons les estima-
cions del Comú, el qual va confir-
marla viabilitat de l’estructura ac-
tual. «Aquest projecte és una mos-
tra de la nostra voluntat d’oferir 
habitatge assequible a la nostra 
gent. Sabem que la pressió habita-
cional és intensa, però aquesta és 
una passa important», va puntua-
litzar González. A més dels habi-
tatges, la planta baixa de l’edifici 
serà un espai comunitari destinat 
a la gent gran i als joves de la zo-
na, va destacar. En resposta a pre-
guntes sobre altres projectes si-
milars, Espot va confirmar que es 
preveu construir un edifici de 34 

habitatges a Escaldes, 70 a la Mas-
sana i 44 a la Borda Nova. Pel que 
fa al projecte del Cedre, s’espera 
que hi hagi habitatges de tipolo-
gies variades, encara per definir, 
per atendre diferents necessitats 
de les famílies. González també 
va assenyalar que aquest projecte 
s’emmarca dins d’una estratègia 
de col·laboració publicoprivada 
que, segons Espot, és clau per ma-
ximitzar els recursos en habitatge 
assequible. A més, va avançar que 
hi ha una partida destinada de 23 
milions d’euros per al desenvolu-
pament d’habitatges assequibles, 
gestionada a través de l’Institut de 
l’Habitatge (INH).

Pel que fa a l’accés, aquest es fa-
rà pel carrer del Cedre i inclou-
rà una plaça comunitària per fo-
mentar la interacció entre veïns. .

Xavier Espot

Sergi González

«Si remem en la 
mateixa direcció, 
podem aconseguir 
millors resultats per a 
la nostra gent»

«És una aposta per 
millorar la qualitat 
de vida dels nostres 
ciutadans i ens sentim 
orgullosos d’ell»

CAP DE GOVERN

CÒNSOL MAJOR 

la crisi actual amb «una perspec-
tiva conjunta» que implica «mi-
rar en la mateixa direcció per re-
soldre les problemàtiques soci-
als», va subratllar Espot. A més, el 
cap de Govern va recordar altres 
acords signats recentment amb 
comuns com el de la Borda Nova, 
els quals també busquen ampliar 
l’oferta d’habitatge assequible al 
país: «Continuarem sumant esfor-
ços amb els comuns, perquè l’ha-

PRÒXIMES CONSTRUCCIONS

30 34

44 70

En el cas de Santa Coloma, a 
Andorra la Vella, s’habilitaran 30 
pisos nous per a lloguer assequible.

Escaldes-Engordany comptarà amb 
un total de 34 habitatges destinats a 
aquesta causa.

La Borda Nova tindrà un total de 
44 pisos de preu assequible pels 
ciutadans que ho necessitin.

La parròquia de la Massana tindrà 
70 pisos a preu assequible gràcies a 
una infraestuctura més gran.
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Tota ajuda és poca i més en els 
dies tan crus que vivim a causa 
d’un temporal que sembla que 
no s’atura. Una mica de llum és 
el que va aportar ahir la visita del 
copríncep episcopal i arquebis-
be d’Urgell, Joan-Enric Vives, a 
les instal·lacions de la Universi-
tat d’Andorra. Acompanyat pel 
mossèn Pepe Chisvert, a les 10.00 
hores el va rebre a l’entrada de la 
universitat el mateix rector, Juli 
Minoves, i part de la junta acadè-
mica. Embadalit i fascinat, el co-
príncep va veure com al passadís 
de la planta principal del centre 
hi havia una gran quantitat de 
materials i recursos destinats en 
el primer dia d’ofrena als damni-
ficats per la DANA a València i a 
part de la península.

Un gest molt solidari i altruis-
ta per parts dels estudiants, que 
en qüestió d’un parell d’hores 
van omplir els cors de moltes fa-
mílies destrossades aportant ali-
ments, roba, medicaments i pro-
ductes d’higiene i neteja. Sobre 
això, Vives va assenyalar que fer 
un Bizum com ens indiquen està 
bé, però el més important «és po-
sar-se en contacte amb els que es 
troben a primera línia, que són 
els que saben què fa falta», ma-
tisant que és molt positiu que 
l’UdA se sumi a la causa i invo-
lucrar a la societat i els joves en 
una qüestió que és part del segell 
d’aquesta institució: «l’humanis-
me integral», va esmentar amb 
entusiasme l’arquebisbe, aspec-
te que Minoves va refermar. 

Tot seguit, la figura urgellen-
ca va passar al despatx del rector, 
on va signar i escriure una dedi-

EL PERIÒDIC / P.M.

L’autoritat andorrana 
ha acudit a un café i a 
escoltar dos seminaris

Vives continua la visita a Sant Julià 
refermant la humanitat de l’UdA

CITA EPISCOPAL

PARIS MAMEGHANI
SANT JULIÀ DE LÒRIA

catòria en el llibre d’honor de la 
facultat, remarcant la importàn-
cia que té l’aprenentatge i comp-
tar amb un centre a l’abast per po-
der estudiar correctament, ja que 
«el sistema educatiu andorrà ha 
sigut sempre molt humanista». 
Continuant la ruta establerta, el 
copríncep va assistir a un cafè in-
formatiu a la sisena planta amb 
bona part de la plantilla de do-
cents i minuts més tard, va acudir 
a escoltar dos seminaris, un d’ells 
sobre la importància de no deixar 
sols als malalst amb intervenci-
ons psicosocials i l’altre d’infor-
màtica sobre l’estudi i influència 
de la intel·ligència artificial. .

Moment de la signatura i dedicatòria de l’arquebisbe d’Urgell en el llibre d’honor de la Universitat d’Andorra.

JOAN-ENRIC VIVES
COPRÍNCEP EPISCOPAL D’ANDORRA

«Als afectats per la DANA el que els falta no és un Bizum, 
sinó apropar-se a ells i veure què els cal. Aquest punt de 
recollida de l’UdA és un gran exemple de solidaritat»

«Estudiar és una virtut i comptar amb un centre per assistir 
a l’ensenyament és fonamental. El sistema educatiu 
andorrà s’ha caracteritzat sempre per ser molt humanista»
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El Consell General i la Universitat 
d’Andorra van signar el primer 
conveni de col·laboració per ofe-
rir, a partir de principis de l’any 
vinent, un curs que permetrà 
aprofundir en la història del par-
lamentarisme andorrà i en l’evo-
lució històrica del Consell Gene-
ral. La signatura del conveni va 
tenir lloc aquest dilluns al mig-
dia a la Casa de la Vall, amb la 
presència del síndic general, 
Carles Ensenyat, i el rector de la 
UdA, Juli Minoves. El curs, titu-
lat ‘El Consell General d’Andorra: 
passat i present d’una institució 
parlamentària europea (segles XI-
II-XXI)’, ofereix una experiència 
formativa transversal amb una 
metodologia mixta amb clases i 
activitats al Consell General.

Ensenyat va ressaltar que «és 
una oportunitat per donar a co-
nèixer el Consell General, el par-
lament ininterromput més antic 

CONSELL GENERAL

El programa explorarà 
els 800 anys d’evolució 
del parlamentarisme

L’UdA ofereix un curs pioner sobre 
la història del Consell General

Detingut un turista a la capital per exhibir 
una navalla automàtica de port prohibit

MEMÒRIA HISTÒRICA

ELENA HERNÁNDEZ
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

del món». Per la seva banda, Mi-
noves va destacar «la gran quanti-
tat d’experts», 18 en total, que im-
partiran el curs amb l’objectiu de 
«generar coneixement i ciència al 
voltant d’una institució fonamen-
tal per al nostre país». .

POLICÍA D’ANDORRA

Detingut un turista per amenaçar un treballador.

Diumenge al vespre, la Policia va 
detenir un turista de 26 anys en 
una benzinera d’Andorra la Ve-
lla per presumpta comissió d’un 
delicte contra la seguretat col-
lectiva. L’home va baixar del cot-
xe, on era acompanyant, i va treu-
re una navalla automàtica amb 

valla a la guantera del cotxe.
D’altra banda, un home de 40 

anys va ser arrestat per possessió 
de 1,5 grams de cocaïna en un es-
tabliment d’Andorra la Vella. Pel 
que fa a l’alcoholèmia, el cos de se-
guertat va detenir quatre conduc-
tors d’entre 23 i 38 anys amb taxes 
de fins a 2,22. Dos d’ells van ser ar-
restats per accidents amb danys 
materials a Escaldes-Engordany. .

una fulla de 15 centímetres, de 
port prohibit al país, davant de 
dues persones. En un primer mo-
ment, va esgrimir l’arma davant 
un treballador de la benzinera i, 
tot seguit, la va exhibir davant 
del conductor d’un autobús fora 
de servei, qui es trobava dins del 
vehicle. Quan els agents de la Po-
licia van arribar al lloc dels fets, 
l’home va intentar ocultar la na-

El Consell General i l’UdA ofereixen un curs pioner sobre la història del parlamentarisme andorrà.

SUCCESSOS

CARLES ENSENYAT JULI MINOVES

«És una oportunitat per donar 
a conèixer el Consell General, 
el parlament ininterromput 
més antic del món»

«L’objectiu és generar 
coneixement i ciència al 
voltant d’una institució 
fonamental per al nostre país»

SÍNDIC GENERAL RECTOR DE L’UDA
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Haver passat per davant de 50 
països en matèria de seguretat 
informàtica, conformant així el 
TOP 70 dels més protegits mundi-
alment en aquest àmbit, i havent 
accedit enguany a un nivell de se-
guretat de T3, és tota una fita a 
celebrar. No ha sigut per menys, 
ja que ahir el secretari d’Estat en 
Transformació Digital i Teleco-
municacions, Marc Rossell, i el 
responsable de l’Agència Nacio-
nal de Ciberseguretat d’Andor-
ra (ANC-AD), Jordi Ubach, van ser 
els encarregats a fer arribar els 
resultats del balanç de l’última 
estratègia digital que va impul-
sar Govern ara fa tres anys.

Es troba actualment a la posició 66 gràcies a haver assolit el 90% dels objectius fixats fa tres anys

Andorra escala 50 posicions des del 
2021 en l’àmbit de la ciberseguretat 

SEGURETAT DIGITAL

EL PERIÒDIC / P.M.

La compareixença d’ahir a càrrec del secretari d’Estat de Transformació Digital i Telecomunicacions, Marc Rossell, i el responsable de l’ANC-AD, Jordi Ubach.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

«Estem molts satisfets amb el 
que hem aconseguit fins ara. Te-
nim uns objectius ben definits i 
ens fixem apujar un nivell més 
de seguretat de cara al 2026, el 
T2. Les entitats, a l’estar més pro-
tegides, treballen i creixen d’una 
manera més homogènia», va fer 
saber Rossell. Una estratègia que 
el secretari d’Estat va recordar 
que es va impulsar i definir el 
2021 i que, un any més tard, ja 
presentava la seva pròpia llei es-
pecífica. «Aquest pla contempla 
nou iniciatives diferents, d’entre 
les quals destaca la creació d’un 
marc legal. Gràcies a haver acom-
plit el 90% d’aquestes, el nostre 
país ha escalat 50 posicions en el 
rànquing de ciberseguretat in-
ternacional», va constatar.

de seguretat del Principat i atri-
buint així el canvi de posicions 
en 2021 de la 117 fins a la posi-
ció 66. «Els estats veïns, Espanya 
i França, es troben en el nivell de 
seguretat més elevat (T1), però ai-
xò és causa de la seva disposició i 
dimensió. Nosaltres ens situem 
en aquests moments per sobre de 
la majoria dels petits estats euro-
peus, com Mònaco o Malta», va 
assenyalar amb orgull el secreta-
ri d’Estat. A causa d’aquest refer-
mament del marc legal en l’àm-
bit cibernètic, «s’ha aconseguit 
crear un ecosistema legal a An-
dorra certament sòlid», va afegir. 
Per la seva part, Ubach va concre-
tar que l’actualització de l’estra-
tègia fins al 2027 inclou incorpo-
rar el desplegament de la IA. .

Marc Rossell Jordi Ubach

«La posició de seguretat 
és realment bona, però 
no ens aturarem aquí. La 
fita pel 2026 és arribar a 
aconseguir un nivell T2»

«Amb l’actualització de 
l’Estratègia Nacional 
volem també incorporar 
noves metes com l’ús de 
la IA per a la protecció»

SECRETARI D’ESTAT D’AFERS DIGITALS RESPONSABLE DE L’ANC-AD

LES XIFRES DEL BALANÇ

117

90%

Era la posició que ostentava el 
Principat fa tres anys quant a la 
ciberseguretat en iniciar l’estratègia.

De les iniciatives que dictamina el 
Pla Nacional de Ciberseguretat 
s’han complert amb escreix. 

Unes dades, convé precisar, 
que ha extret l’índex global de la 
Unió Internacional de Telecomu-
nicacions (UIT) a través de l’Índex 
de Ciberseguretat Global (GCI), 
havent analitzat 83 paràmetres 
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La variació interanual estima-
da de l’IPC per al mes d’octu-
bre s’ha situat en l’1,8%, segons 
l’indicador avançat publicat 
aquest dilluns pel Departament 
d’Estadística. Aquesta previ-
sió, si es confirma, represen-
taria un increment d’una dè-
cima respecte a l’IPC de setem-
bre, que va ser de l’1,7%.

L’augment de la inflació s’ex-
plica, principalment, per l’in-
crement en els preus dels grups 
d’aliments i begudes no alco-
hòliques i de transport. En can-
vi, el grup de vestit i calçat hau-
ria contribuït a moderar l’ín-
dex d’inflació.

Si es compara amb els paï-
sos veïns, l’IPC avançat d’Espa-
nya també se situa en l’1,8%, un 
augment de tres dècimes res-

La despesa pública en educa-
ció d’Andorra, sense comp-
tar les aportacions d’Es-
panya i França, ha arribat 
als 85,6 milions d’euros el 
2023, un 9,6% més que l’any 
anterior i equivalent al 2,5% 
del PIB. Aquesta xifra repre-
senta el 8% del pressupost li-
quidat, tres dècimes menys 
que el 2022. Així mateix, la 
despesa pública en educa-
ció, sense l’aportació d’Es-
panya i França, equival al 
2,5% del producte interior 
brut (PIB), mantenint-se en 
el mateix percentatge que 
l’any anterior.

Segons el departament 
d’Estadística, la despesa pú-
blica en educació inclou les 

pecte a la variació registrada al 
setembre. Pel que fa a França, 
l’indicador es manté en l’1,2%, 
el mateix nivell que el mes an-
terior.

Cal recordar que l’indicador 
avançat es calcula amb l’objec-
tiu d’oferir informació equipa-
rable, en temps i qualitat, a les 
dades que publiquen els insti-
tuts d’estadística de la UE.

Aquest indicador segueix 
la mateixa metodologia que 
l’IPC, amb la diferència que es 
basa en dades preliminars, ja 
que utilitza aproximadament 
el 98% dels preus recollits per 
al mes d’octubre. Per a les sèri-
es de preus encara no disponi-
bles, es fa servir el preu del mes 
anterior. 

L’indicador avançat té un ca-
ràcter orientatiu i, per tant, pot 
no coincidir exactament amb 
la dada definitiva de l’IPC. .

La inflació 
interanual 
augmenta un 
1,8% a l’octubre
L’indicador avançat de l’IPC mostra un 
increment d’una dècima respecte al setembre

ESTADÍSTICA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La despesa pública en 
educació assoleix els 
85,6 milions d’euros
L’augment de la inversió 
es troba en secundària, 
formació professional i 
escoles bressol

ARXIU ANA

La despesa pública en educació ha assolit els 85,6 milions d’euros l’any 2023.

despeses educatives de l’admi-
nistració central i local, la Uni-
versitat d’Andorra, l’Escola de 
Formació de Professions Esporti-
ves i de Muntanya, i l’Agència de 
Qualitat de l’Ensenyament Su-
perior d’Andorra, a més de les 
aportacions d’Espanya i França 
per finançar els seus respectius 
sistemes educatius al país.

Pel que fa als nivells educatius, 
la despesa total imputable ascen-
deix a 104 milions d’euros (69,8 
milions corresponents a l’apor-
tació d’Andorra i 34,2 milions a 
la d’Espanya i França), registrant 
un increment del 5%. Aquest 
augment es concentra principal-
ment en els nivells d’escola bres-
sol (9,2%), formació professional 
(8,7%), batxillerat (7,3%) i segona 
ensenyança (6,4%). L’augment de 
la despesa pública en educació 
es deu, principalment, a l’incre-
ment de costos en l’ensenyament 
secundari (2,56 milions més), en 
ensenyaments no atribuïbles a 
cap nivell específic (2,43 milions 
més) i en l’ensenyament preesco-
lar i primari (1,91 milions més). .

ARXIU ANA

La variació interanual estimada de l’IPC per al mes de setembre s’ha situat en l’1,8%.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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La cònsol major d’Ordino, Maria 
del Mar Coma, va parlar sobre el 
malestar dels veïns de la zona de 
la Clota Verda arran de la retira·
da de les places d’aparcament a 
la part baixa de la carretera, una 
decisió que, segons els residents, 
«perjudica tant els habitants com 
el sector hosteler». En declara·

Coma defensa la retirada 
d’aparcaments a la Clota Verda
La corporació comunal afirma que les negociacions continuen i que 
s’han habilitat noves places per minimitzar l’impacte

CONTROVÈRSIA URBANÍSTICA
ARXIU ANA

Segons la corporació, s’han habilitat noves places per minimitzar l’impacte.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

La Massana inicia la consulta 
ciutadana per revisar el nou POUP

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Després de crear l’equip tècnic 
que liderarà la revisió del POUP 
de la Massana i recopilar la docu·
mentació prèvia, avui s’ha donat 
llum verda a l’etapa de consulta 
ciutadana amb la primera reunió 
del Consell Consultiu. Aquest òr·
gan, format per una trentena de 
representants dels sectors turís·
tic, comercial, econòmic, agríco·

la, mediambiental i social, així 
com dels quarts, integra veus di·
verses relacionades amb el territo·
ri. El Consell Consultiu del POUP 
de la Massana és una de les instàn·
cies que participarà en el desenvo·
lupament del futur Pla d’Urbanis·
me, juntament amb la Comissió 
Tècnica i la Comissió de Segui·
ment del Pla. 

La cònsol major, Eva Sansa, 
va presentar l’equip del despatx 
que durà a terme la revisió del 

URBANISME
COMÚ DE LA MASSANA

Un instant de la reunió d’ahir.

POUP, encapçalat per l’arqui·
tecte urbanista Sebastià Jornet, 
amb les arquitectes Alba Reig i 
Carla Guerrero. També en for·
men part l’enginyer agrònom 
Ignasi Grau i els arquitectes es·
pecialitzats en patrimoni Toni 

cions posteriors a la sessió ordi·
nària del Consell de Comú, Co·
ma va explicar que «fins a l’últim 
moment es va intentar negociar 
amb la propietat dels terrenys ad·
jacents. Malauradament, no vam 
poder arribar a una entesa per 
l’interès general de la parròquia», 
deixant clar que les converses en·
cara no estan finalitzades.

Per mitigar la manca de places 
d’aparcament, la corporació co·

Maria del Mar Coma

«Fins a l’últim moment 
es va intentar negociar 
amb la propietat dels 
terrenys adjacents, però 
no vam poder arribar a 
una entesa»

CÒNSOL MAJOR D’ORDINO

Vilanova i Susanna Moyà. La còn·
sol major va explicar que s’ha tri·
at aquest despatx pel seu llarg 
recorregut en urbanisme i per·
què incorpora un procés de con·
sulta ciutadana.  «Considerem 
que el disseny de la Massana del 
futur s’ha de fer escoltant totes 
les veus», va afirmar Sansa, tot 
anunciant que aquesta setmana 
s’obrirà una bústia de suggeri·
ments per a la ciutadania. 
La primera sessió va estat de caràc·
ter informatiu, amb l’objectiu de 
presentar l’equip tècnic i explicar 
les diferents fases del procés, els 
criteris i documents de la revisió 
del pla d’urbanisme, ixí com els 
diversos estudis i les reunions de 
participació ciutadana. .

Aquesta setmana 
es reuniran amb els 
veïns per exposar les 
mesures adoptades 
i presentar-los el 
projecte d’embelliment

munal ha habilitat noves places 
al carrer del Lloser, situat darre·
re de la primera línia d’edificis 
de la Clota Verda. En aquest espai 
s’han recuperat 28 places, una 
quantitat similar a les que s’han 
retirat. A més, Coma va puntualit·
zar que hi ha un aparcament a la 
zona de les escoles, proper a l’àrea 
afectada, on «tothom hi pot acce·
dir.» «Tot i que pensàvem que po·
dríem arribar a una negociació, 
no ha estat possible, però hem do·
nat altres possibilitats», va remar·
car la cònsol.

La corporació comunal, però, 
no dona per finalitzades les gesti·
ons per aconseguir un pàrquing 
definitiu a la zona. «Creiem que, 
quan s’aprovi el POUP, es desen·
voluparà la unitat d’actuació avi·
at i, per tant, tindrem accés a una 
zona de cessió d’aquesta parcel·
la», va confirmar Coma. . 
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Les obres de construcció del 
Centre de Salut Mental de l’Alt 
Pirineu, situat en una part de 
l’edifici del Seminari Dioce-
sà de La Seu d’Urgell i promo-
gut pel Bisbat d’Urgell, van co-
mençar oficialment aquest 4 de 
novembre amb la signatura de 

La carretera de Beixalís va que-
dar tancada ahir després de 
detectar-se noves esquerdes, 
fet que ha portat el Comú de 
la Massana a extremar les pre-
caucions i tancar aquest tram 
viari des de la cruïlla amb la 
carretera secundària. Segons 
va informar la corporació co-
munal, l’equip d’enginye-
ria, que ha estat monitorant 

l’acta de replanteig. El projecte 
es durà a terme a l’ala esquerra 
de l’edifici, on es rehabilitaran 
5.800 m² d’espai interior i s’ur-
banitzaran 4.900 m² de superfí-
cie exterior. La durada prevista 
de les obres és de 18 mesos, amb 
una inversió total de 11,7 mili-
ons d’euros que inclou equipa-
ments i mobiliari. El Centre ofe-
rirà serveis de salut mental amb 
una capacitat per a 97 persones, 
incloent-hi hospitalització po-
livalent d’adults, hospitalitza-
ció infanto-juvenil, hospitals de 
dia per a ambdós grups i llar re-
sidència oberta. .

el mur de suport de la carretera, 
ha detectat moviments significa-
tius en les últimes hores, la qual 
cosa suposa un risc de despreni-
ment. Davant d’aquesta situació, 
els tècnics han recomanat tan-
car immediatament la carrete-
ra i iniciar la construcció d’una 
pantalla de micropilots per refor-
çar el terreny i habilitar un carril 
provisional. En aquest sentit, el 
Comú va comunicar que  l’accés 
estarà restringit exclusivament 
als serveis d’emergència. .

Comencen les obres del nou 
Centre de Salut Mental de 
l’Alt Pirineu situat a La Seu

Tancament urgent de la 
carretera de Beixalís per risc 
de despreniments

El projecte preveu una 
inversió pressupostària 
d’11,7 milions d’euros

El Comú de la Massana inicia obres de 
reforç després de detectar noves esquerdes 
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El Col·legi d’Enginyers d’Andor-
ra ha expressat públicament la 
seva solidaritat amb les perso-
nes afectades per les greus inun-
dacions que han colpejat recent-
ment la comunitat de València. 
En un comunicat emès aquest 
dilluns, el col·legi posa en relleu 
la importància de disposar d’in-
fraestructures hidràuliques que 
permetin protegir i reduir els 
danys causats per fenòmens me-
teorològics extrems. Des d’An-
dorra, es recorda la devastació 
provocada pels aiguats de 1982, 
un episodi que va deixar una em-
premta profunda al país i que va 
subratllar la necessitat de dotar-
se d’infraestructures per a la ges-

L’entitat destaca 
la importància de 
minimitzar l’impacte

El Col·legi d’Enginyers insta a reforçar 
les infraestructures després de la DANA

CRIDA A LA PREVENCIÓ

EL PERIÒDIC
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L’entitat recorda la importància de les mesures per minimitzar l’impacte dels desastres 
naturals.

tió hidràulica i la protecció da-
vant d’aquests fenòmens catas-
tròfics.

En aquest context, destaquen 
la importància de continuar in-
vertint en infraestructures pú-
bliques per estar millor prepa-
rats davant els fenòmens mete-
orològics extrems, que el canvi 
climàtic està agreujant, posant 
en risc la seguretat de les perso-
nes i els seus béns. Així mateix, 
recorden que, tot i que el risc ze-

ro no existeix, els enginyers tre-
ballen constantment per mi-
nimitzar-lo: «Els enginyers tre-
ballem per minimitzar el risc, 
desenvolupant mapes de riscos 
naturals, projectant infraestruc-
tures i implementant sistemes 
d’alerta», indiquen al comuni-
cat enviat.

A més, insten les administra-
cions andorranes a reforçar el 
seu compromís amb la finalitza-
ció dels mapes de riscos naturals 
previstos a la Llei de Protecció Ci-
vil i a desenvolupar les actuaci-
ons necessàries que se’n derivin. 
El col·legi afirma el seu compro-
mís de posar el coneixement tèc-
nic al servei de la comunitat per 
avançar cap a un futur més segur 
i sostenible i mitigar els efectes 
dels desastres naturals. «El nos-
tre compromís és aportar expe-
riència i coneixement tècnic per 
contribuir a prevenir i mitigar 
els efectes d’aquests desastres en 
el futur», han assenyalat. .

INFRAESTRUCTURES TALLS VIARIS

Insten a les 
administracions a 
reforçar el tancament 
dels mapes de riscos 
naturals
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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Durant l’any 2024 s’han ator-
gat un total de 4.612.790 euros 
en subvencions i ajuts puntu-
als a federacions i entitats es-
portives, el que representa una 
variació positiva del 14,7% res-
pecte a l’any 2023, segons les 
dades del Ministeri de Cultu-
ra, Joventut i Esports tractades 
i publicades pel departament 
d’Estadística. Quant a les sub-
vencions a federacions i enti-
tats esportives, s’han atorgat 
un total de 4.276.790 euros, un 
7,6% més respecte a l’any pas-
sat. Destaca la subvenció per 
la Federació Andorrana d’Es-
quí (FAE), la qual ascendeix als 
1.300.144,16 euros i suposa un 
30,4% de l’import total atorgat 
(28,9% l’any anterior).

Els ajuts puntuals a federa-
cions i entitats esportives ator-
gats enguany sumen un total 
de 336.000 euros. Destaca que 
un 47,6% del total es reparteix 
equitativament (40.000 euros) 
entre: Federació Andorrana de 
Basquetbol (FAB), Federació An-
dorrana de Natació (FAN), Fede-
ració Andorrana d’Atletisme 
(FAA) i Federació Andorrana de 
Voleibol (FAV). Pel que fa a les al-
tres entitats, han estat dotades 
amb 30.000 euros la Federació 
Andorrana de Ciclisme (FAC), 
la Federació Andorrana de Ju-
do i Jujitsu (Fandjudo) i la Fede-
ració Andorrana de Tenis (FAT); 
amb 26.000 euros, la Federació 

Destaca l’ajut atorgat a la FAE, a la qual s’ha destinat el 30,4% de la partida pressupostària
ANA

Imatge d’arxiu d’una cursa de natació.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

temporada anterior) i la quan-
titat total liquidada ha estat de 
373.654,33 euros, un 23,9% més 
que el curs anterior. D’aquests, 
el programa Elit ha rebut un 
39,9% (40,1% la temporada ante-
rior), el programa Promeses un 
31,1% (33,3% la temporada an-
terior), el programa Plans Espe-
cials/Pre-elit un 7,5% (7% la tem-
porada anterior), el programa 
Joves Promeses un 4% (mateixa 
proporció) i el nou programa Es-
ports Col·lectius un 3,7%. .

Esports destina 4,6 milions en 
subvencions, un 15% més que el 2023

FEDERACIONS I ENTITATS ESPORTIVES

Esports

Els ajuts puntuals 
sumen 336.000 euros, 
amb un 47,6% repartit 
equitativament entre 
FAB, FAN, FAA i FAV 

Andorrana de Rugbi (FAR); amb 
24.000 euros, la Federació An-
dorrana de Karate (FAndKara-
te); amb 18.000 euros, la Fede-
ració Andorrana de Gimnàstica 
(FAG) i, finalment, amb 12.000 
i 6.000 euros la Federació An-
dorrana de Tenis Taula (FATT) 
i la Federació Andorrana de Tir 
(FAT), respectivament.

Pel que fa a les beques del Pro-
grama d’Alt Rendiment d’Andor-
ra (ARA), hi ha hagut 44 esportis-
tes amb beca econòmica (31 la 

17
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Els equips d’alpí i para alpí de 
la Federació Andorrana d’Es-
quí (FAE) ja s’han posat en fun-
cionament després d’uns dies 
a casa. En primer lloc, cal des-
tacar que Joan Verdú continua 
amb el seu procés d’entrena-
ment i recuperació al país, tre-
ballant el físic i també mante-
nint la dinàmica de recupera-
ció del genoll, tot pensant en la 
pròxima cursa a Beaver Creek, 
el 8 de desembre.

L’equip masculí de tècnica, 
amb Àlex Rius, Xavier Corne-
lla, Bartumeu Gabriel, Pirmin 
Estruga, Àlvar Calvo i Marc Fer-
nández, es troba a Levi (Finlàn-
dia) des del passat divendres. El 
primer bloc serà fins a l’11 de 
novembre, per tornar-hi el dia 
17, on s’incorporarà Eric Ebri, 
qui fins al moment serà a casa 
fent treball físic. Gabriel, però, 
romandrà igualment a Finlàn-
dia amb el seu pla de recupe-
ració particular. El conjunt al 
complet tornarà al Principat 
a principis de desembre, una 
vegada finalitzades les curses 
FIS que es disputen el 30 de no-
vembre, 1, 2 i 3 de desembre, 
amb dos gegants i dos eslàloms. 
D’altra banda, a l’equip nacio-
nal masculí, en el seu apartat 
de velocitat es troba Pere Cor-
nella, qui marxarà al Canadà 
l’11 de novembre amb l’entre-
nador de la FAE, Christophe Fi-
vel, i el grup de Copa d’Europa 
d’homes de l’equip de França.

Envers el conjunt nacional 
femení de tècnica, des del diu-
menge es troba també a Finlàn-
dia entrenant, amb Carla Mija-
res, Íria Medina i Clàudia Gar-
cia. Després de la Copa del Món 
d’eslàlom de Levi del 16 de de-
sembre on participarà Carla 
Mijares, el grup es desplaçarà 
a Storklinten (Suècia) per con-
tinuar amb els entrenaments. 

Verdú continua el seu procés d’entrenament i recuperació a casa pensant en la pròxima cursa

Els equips de la FAE tornen a la feina
CURS 2024/25 - ACCIÓ SOLIDÀRIA

ORIGAMI / ÒSCAR RIUS

Joan Verdú i el seu equip durant la presentació de la temporada de la FAE.

EL PERIÒDIC
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Així mateix, l’equip de veloci-
tat femení, amb Cande Moreno 
i Jordina Caminal, primer farà 
una estada de tres dies de neu 
a Sölden (Àustria) per entrenar 
gegant, els dies 7, 8 i 9 de novem-
bre. Des d’allà iniciaran el viat-
ge, el dia 10, cap a Nakiska (Ca-
nadà), on s’estaran entrenant 

velocitat fins al 22 de novembre.
En darrer lloc, el conjunt de 

para alpí, amb Roger Puig i el 
seu entrenador Pol Aguilà, va 
viatjar també el passat cap de 
setmana a Val Senales (Itàlia), 
per entrenar fins al dia 8, jorna-
da en què iniciaran el viatge de 
tornada a casa. .

Carla Mijares 
participarà en la Copa 
del Món d’eslàlom de 
Levi (Finlàndia) el 16 
de desembre
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No dona per bo el punt

La vermella directa a César Mor-
gado a l’hora de partit va ser un 
aspecte certament important 
en l’empat sense gols de l’FC 
Andorra contra l’Ourense, el 
passat diumenge. Ferran Costa 
va opinar el mateix, tot esmen-
tant que d’expulsió res: «Jo he 
vist com Morgado s’enduia la 
pilota i continuava, i de sobte 
jugàvem amb 10 [...] És una ac-
ció inexplicable». El tècnic, du-
rant la roda de premsa poste-
rior al duel, també va assenya-
lar que no dona el punt per bo: 
«Amb 11 jugadors si hi havia un 
equip que es mereixia anar per 

davant era l’FC Andorra, i amb 
10 sobre el terreny de joc era el 
mateix. És futbol i ens ho hem 
de menjar».

La setmana també va ser llar-
ga pels tricolor, primer amb 
el partit de Copa del Rei a Don 
Benito i després desplaçant-se 
fins a Galícia, però el de Caste-
lldefels va apuntar que a tot ai-
xò el conjunt pirenaic es va sa-
ber sobreposar. Envers el par-
tit a l’O Couto, Costa va dir que 
durant els primers cinc mi-
nuts els seus no van estar fins 
ni van aconseguir entrar al rit-
me de partit, després van tenir 
un tram bo fins als instants fi-
nals de la primera meitat. Ja als 
segons 45 minuts, «hem buscat 

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES-ENGORDANY

CURS 2024/25 - PRIMERA FEDERACIÓ clarament el gol fent les coses 
bé, fins que al 60’ hi ha hagut 
un fet que podia haver canvi-
at molt el matx i ens ha debili-
tat molt».

Aquest diumenge (12.00 ho-
res) els del Principat rebran al 
Barakaldo, tercer amb 19 punts 
– dos més que els andorrans – 
que arriba de vèncer per 3-0 al 
Tarassona, volent desfer la di-
nàmica de tres empats conse-
cutius i sumar de tres al seu feu.

VALÈNCIA / En darrer lloc, i dema-
nat pel succés amb la DANA, 
l’entrenador va reconèixer ser 
una «tragèdia molt gran». «Tinc 
família a València i és una situ-
ació que et deixa molt tocat [...] 
El futbol és el més important de 
les coses menys importants, i 
sens dubte aquesta setmana els 
pensaments de tothom estan 
allà», va finalitzar. .

Joan Verdú i Pol Tarrés, pilot ca-
talà d’enduro i ral·li raid, van 
informar ahir al migdia mit-
jançant les xarxes socials que 
baixaran aquest divendres a la 
Comunitat Valenciana amb un 
comboi per portar tota mena de 
productes de primera necessi-
tat a les zones més afectades per 
la DANA. Precisament, Tarrés va 
dir que aquesta «és una situació 
molt important que ens impli-
ca a tots», per la qual cosa tots 
dos esportistes baixaran acom-
panyats del seu respectiu equip.

El comboi, segons van apun-
tar, consta de diverses furgone-
tes per transportar el material, 

Hi anirà amb 
furgonetes, 4x4, pickup 
i motos d’enduro

Verdú viatjarà divendres a València per 
portar material de primera necessitat

EL PERIÒDIC
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CHRISTOPHE PALLOT / AGENCE ZOOM

Joan Verdú una imatge d’arxiu.

a més de 4x4 preparats, pickup 
i motocicletes d’enduro per in-
tentar arribar als punts més crí-
tics. Van assegurar saber on van 
i tenir els contactes d’on els han 

dit que necessiten més suport, 
tot i que «si algú veu el vídeo i ne-
cessita ajuda en una zona molt 
afectada on no s’ha arribat, con-
tacteu amb nosaltres perquè in-

tentarem arribar», va dir Verdú.
En concret tindran dos punts 

de recollida, un a la Catalunya 
central i un altre a Andorra, 
en concret a Prada Casadet, on 
aquest dijous, de 15.00 a 20.00 
hores, recolliran tot el materi-
al. Respecte a aquest, al vídeo 
van especificar que només vo-
len portar l’essencial, per la 
qual cosa demanen botes d’ai-
gua, bombes d’aigua, pales, cu-
bells, escombres industrials, 
llanternes, guants de treball, 
corretges de subjecció per ma-
terial pesat, bolquers, compre-
ses o medicaments bàsics. .

@FCANDORRA

Costa a la banqueta d’O Couto.

JOAN VERDÚ

«Si algú necessita ajuda en 
una zona on no s’ha arribat, 
contacteu amb nosaltres 
perquè intentarem anar»

ESQUIADOR



La mala notícia del diumenge 
pel MoraBanc Andorra no va ser 
la derrota contra el Hiopos Llei-
da, sinó veure com la llista de le-
sionats s’incrementa. I el que és 
pitjor, tots a la mateixa posició 
per sumar-se a la de Shannon 
Evans. Per ordre de més a menys 
greu, Ferran Bassas va patir una 
lesió al bessó de la cama esquer-
ra entrenant la setmana passada 
i, segons va indicar ahir el club, 
el comunicat mèdic estarà en-
llestit demà, moment en què es 
determinarà el diagnòstic exac-

S’espera que Bassas 
estigui unes setmanes 
allunyat de les pistes

Els tres tocats

CURS 2024/25 - ACB

POL FORCADA QUEVEDO
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te i el temps de baixa estimat. De 
totes maneres, ja van confirmar 
que s’espera que el barceloní es-
tigui allunyat de les pistes du-
rant setmanes.

S’hi suma Rafa Luz. El brasiler 
ja era dubte pel partit, però va vo-
ler provar i va haver de parar de 
jugar per prevenció en tenir mo-
lèsties als isquiotibials. En aquest 
cas, des de l’entitat tricolor van 
assegurar que no és res greu, ai-
xí que es confia que pugui estar 
pel duel d’aquest dissabte (18.00 
hores) contra l’UCAM Múrcia a la 
Bombonera. Amb tot s’hi afegeix 
també Jerrick Harding, qui vist el 
panorama va haver de desenvo-
lupar-se com a base rotant amb 
Aaron Ganal i va acabar amb mo-
lèsties a l’espatlla dreta. Aquest 
cas és també lleu, tot i que enca-
ra resta veure si hi ha o no lesió i 
si avui, quan el MoraBanc torni 

na dels seus per les lesions: «Vení-
em sense bases, i jugar així per a 
nosaltres ja és complicat i fer-ho 
en aquesta lliga és pràcticament 
impossible». El tècnic va reconèi-
xer que ho van intentar, sobretot 
fent un gran esforç en una pri-
mera meitat «meritòria», però 
veient-se molt collats a la segona 
quedant-se «sense gasolina» amb 
el pas dels minuts. «Tampoc po-
dem posar responsabilitat a Aa-
ron Ganal, qui ha tingut molt va-
lor jugant, ni a Jerrick Harding, 
desenvolupant-se fora de la seva 
posició», va completar el de Por-
tugalete. En darrer lloc, i dema-
nat per l’actuació arbitral, Lez-
kano va apuntar que encara està 
pendent de tornar a veure el par-
tit: «La percepció que tinc és que 
hi ha hagut moltes mans i agafa-
des no sancionades, i a la nostra 
cistella ha estat diferent». .

ACB PHOTO / POL PUERTAS

Jerrick Harding el diumenge al Barris Nord després de la botzina final.
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Natxo Lezkano

«Veníem sense bases, i 
jugar així per a nosaltres 
ja és complicat i fer-
ho en aquesta lliga és 
gairebé impossible»

ENTRENADOR DEL MORABANC

als entrenaments, el nord-ameri-
cà ho fa amb normalitat.

EL POSTPARTIT / Només començar la 
roda de premsa posterior al du-
el, Natxo Lezkano va fer elogis de 
l’ambient al paelló lleidatà, tot 
destacant la molt dolenta setma-
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El treball de cara als Jocs dels 
Petits Estats per part de la FAN 
es va intensificar la setmana 
passada amb una concentra-
ció al Pas de la Casa amb el seu 
equip de natació. Fins a vuit ne-
dadors van estar a les ordres del 
director tècnic de la federació, 
Alfonso Maltrana, per conti-
nuar amb el treball de cara a la 
que serà la competició més im-

portant de la temporada.
La feina va permetre realit-

zar tres sessions d’entrena-
ment (dues d’aigua i una de 
gimnàs) des del dilluns i fins di-
jous, mentre el divendres es va 
posar punt final a l’estada amb 
un darrer entrenament a la pis-
cina dels Serradells. En aquest 
sentit, Maltrana va destacar 
que «poder realitzar aquestes 
concentracions ens permet mi-
llorar molt la qualitat dels en-
trenaments, incrementar el 

La FAN tanca 
estada de cara 
els Jocs amb 
bones sensacions
Vuit nedadors van estar sota les ordres de Maltrana

CITA CONTINENTAL MOTOCICLISME
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P.F.Q.
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Jordi Raposeiras va prendre 
part el passat cap de setmana 
al Campionat del Mediterra-
ni a l’Autòdrom del Levante, a 
la localitat italiana de Binetto, 
on va assolir un sisè i un cinquè 
lloc en les dues curses, respec-
tivament. Cal apuntar que el 
circuit era totalment nou per a 
l’andorrà, i que la graella es va 
formar amb dues cilindrades: 
600 centímetres cúbics (cc) i 
Sportbike, sent aquesta darre-
ra en la qual el pilot va partici-
par. Tot i això, al classificatori 
de dissabte el ‘23’ va fer-se amb 
la sisena plaça, aconseguit pos-
teriorment una sisena posició 
a la primera cursa i una cin-
quena a la segona. .

Raposeiras, 
sisè i cinquè al 
Campionat del 
Mediterrani

FAN

Biel Cuen a la lliga andorrana de natació.

El CV Encamp fa doblet 
i es manté líder

L’Andorra HC cau per 5-1 
contra el Bigues i Riells

La FAF publica la llista de 
Puyalto contra Moldàvia

La Fandjudo s’endú 
quatre medalles de Xipre

Marc Font fa seu el 
Campionat d’Enducross

L’HC Serradells venç per 
la mínima al Castelldefels

Dos ors per a la 
FAndKarate a Mònaco

Aina Cinca acaba tercera 
el Campionat de Cros

VOLEIBOL 3 El CV Encamp va 
tenir una doble jornada el pas-
sat cap de setmana. El dissabte 
van vèncer per 1-3 a l’Igualada i 
el diumenge van repetir fita, en 
aquesta ocasió per 3-0, al CN Na-
tació Terrassa. Els de José Garcia 
es mantenen líders del Grup B de 
la 1a Catalana i dissabte jugaran 
contra el Torre de Claramunt.

HOQUEI 3 L’Andorra HC no va 
tenir el dia i va caure per 5-1 con-
tra el Bigues i Riells. A la prime-
ra van començar desconcentrats 
i els locals van aprofitar per mar-
car tres gols, i a la segona, amb 
els andorrans entrant al joc, van 
marcar i van disposar de diver-
ses ocasions, tot i que poc van po-
der fer per no veure la desfeta.

FUTBOL SALA 3 A res per comen-
çar l’Eurocopa, la FAF va publi-
car la llista de Talin Puyalto per 
enfrontar-se al doble amistós 
contra Moldàvia. Rubio i ‘Xavi-
to’ són els porters; ‘Uri’, Mesqui-
ta, Massana i Torres tanques; 
Ávila, Blat, Segura i Pinto ales, 
i Regalo, Rodríguez, Castro i Vi-
llalta com a pivots.

JUDO 3 Xipre va acollir el pas-
sat cap de setmana el Campio-
nat d’Europa dels Petits Estats, 
on la Federació Andorrana de 
Judo (Fandjudo) hi va prendre 
part en cadet i sènior, assolint 
quatre medalles. Isona Cerro i 
David Lescano es van fer amb la 
plata, i Joan Gilabert i l’equip 
mixt amb el bronze.

MOTOCICLISME 3 Marc Font no 
va perdonar a la cinquena jorna-
da i es va proclamar campió del 
Campionat d’Andorra d’Endu-
cross en categoria PRO. Al podi 
de la classificació general, el pi-
lot va estar acompanyat per Eli-
az Durández i Miquel Font, men-
tre que Iker Valerio i Ruben Al-
ves es van fer amb Expert i 85 cc.

HANDBOL 3 L’Handbol Club Ser-
radells va veure la victòria per la 
mínima a la pista del Castellde-
fels per un resultat final de 24-25. 
Era la setena jornada de Tercera 
Divisió Catalana, i el lluminós a 
la mitja part marcava la iguala-
da a 13, però els andorrans van 
estar més encertats a la segona 
meitat per endur-se el triomf.

KARATE 3 El passat cap de set-
mana va tenir lloc el Campionat 
Europeu dels Petits Estats a Mò-
naco, on la Federació Andorrana 
de Karate (FAndKarate) hi va par-
ticipar amb cinc competidors i 
en va endur dues medalles d’or, 
una de Lola Vega i l’altra d’Aina 
Padilla, i una d’argent, en aquest 
cas per a Paula González.

ATLETISME 3 Aina Cinca va fina-
litzar en tercera posició al Cam-
pionat de Catalunya de cros 
per clubs, el qual va tenir lloc 
a Santa Coloma de Farners i on 
va prendre part un equip sènior 
de la Federació Andorrana d’At-
letisme (FAA). Cal destacar que 
a la classificació final per con-
junts, l’andorrà va ser setè.

Breus

nombre de sessions». 
Un dels nedadors que va ser 

present en aquesta concentra-
ció va ser Biel Cuen, qui recent-
ment va batre el rècord d’An-
dorra de 17 anys dels 200 me-
tres estils. «Fer el rècord en 
aquest punt del curs és molt bo 
perquè vol dir que tenim mar-
ge de millora», va assegurar. .



el Periòdic News

The recent tragedy in the Va-
lencian Community due to DA-
NA (High Level Isolated Depres-
sion) has generated a great wa-
ve of solidarity from Andorra. 
After learning about the situ-
ation through various media, 
numerous Andorran compa-
nies and entities have activa-
ted initiatives to offer support 
to the neighboring country. 
One of the first mobilizations 
was that of Càritas Andorrana, 
which launched a solidarity 
campaign to send material and 
economic resources to the af-
fected areas. Following this line 
of solidarity, the citizens of the 
country can approach different 
points to make their contribu-
tions for this situation. As is the 
case with the point enabled at 
the ambulance base located in 
front of the Hospital Nostra Se-
nyora de Meritxell, where vo-
lunteers will collect food and 
clothes to send to the victims.

On the other  hand,  the 
E.Leclerc supermarket chain 
has also added efforts to this 
wave of solidarity, collecting 
children’s products, non-pe-
rishable food, pet food, hygie-
ne products and medicines. Ac-
cording to the company’s sta-
tement, the sending of the aid 
will take effect on November 
5th. This same day will be the 
last of the campaign located at 
the Starc hotel, in this case the 
action has been promoted by 

Neighbors participate in different initiatives to send all the necessary help

Andorran solidarity in the face of 
the tragedy caused by DANA

SOLIDARITY WAVE

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

lida, residents of the country, 
started a collection of items 
and food at the Epizen shop-
ping center on November 3rd, 
where they filled a van and ho-
pe to fill a second one in order 
to send all the help to the Va-
lencian Community. Finally, 
on Friday it was announced 
that the Pyrénées Group, Fami-
ly Cash and the Cierco business 
group collaborated to send a 
shipment of 33 pallets of water 
and milk to the Valencian Com-
munity. .

EL PERIÒDIC

Andorran society participates in different initiatives to send all the necessary help.

content creator Gema Gallar-
do and TWB magazine. Users 
who wish to approach this lo-
cation must do so on November 

4th and 5th between 10:00 a.m. 
and 9:00 p.m.

However, content creators 
Andrea Garte and Víctor Me-

COLLECTION POINTS

IN FRONT OF 
THE HOSPITAL

E.LECLERC

HOTEL 
STARC

EPIZEN
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Elections in the Uni-
ted States: that glorious 
moment when demo-
cracy becomes a ‘reality 
show’, where candida-
tes not only fight for the 
people’s vote, but also 
for control of cryptocur-
rencies. On the right, we 
have Donald Trump, the 
real estate mogul-tur-
ned-president and tweet 
expert; and on the left, 
Kamala Harris, the attor-
ney general turned sena-
tor and now vice-presi-
dential candidate. Both, 
in an unexpected twist 
of fate, have decided to 
jump on the Bitcoin and 
cryptocurrency band-
wagon. Who would ha-
ve imagined?

Let’s start with the 
always controversial 
Trump. This man has had 
more changes of mind 
about cryptocurrencies 
than a penny spinning 

La finestra

Oberta
MARTA

AMBOR

US Election: 
The Winner 
Is...Bitcoin!!!!!

building walls.
On the other hand, 

we have Kamala Harris, 
who has been naviga-
ting the world of crypto-
currencies with the ele-
gance of a gazelle on an 
ice rink. While she has 
been more cautious in 
her statements, her sup-
port for crypto has been 
as strategic as her poli-
tical career. She seems 
to have realized that to 
capture the attention of 
younger, progressive vo-
ters, talking about Bitco-

in the air. In the past, the 
former president has 
had some pretty sour 
comments about Bitco-
in. We remember tho-
se times when he dis-
qualified it as «a scam» 
and spoke out against 
its use. But, oh, surpri-
se! Now that the election 
is around the corner, he 
has decided to embrace 
crypto love. Perhaps he 
realized that it is easier 
to attract young voters 
by talking about Bitco-
in than by talking about 

in is almost as necessary 
as talking about civil rig-
hts. The Federal Reserve 
and its role in regulati-
on have become a cen-
tral theme in her speech.

Now, the Federal Re-
serve, that mysterious 
entity that seems to ha-
ve more power than a 
superhero, is at the epi-
center of this crypto dra-
ma. Both Trump and Ka-
mala have lined up to 
call for greater regulati-
on and clarity in the use 
of cryptocurrencies. It is 

almost comical to think 
that two people who re-
present opposite ends of 
the political spectrum 
can agree on something. 
But of course, when it co-
mes to money,…

Everybody seem to 
find common ground. 
Both want the Federal 
Reserve to jump into the 
cryptocurrency game li-
ke a new team member 
in an eSports competiti-
on…

The ironic thing about 
all of this is that whi-
le both candidates are 
trying to position them-
selves as Bitcoin advo-
cates, the reality is that 
neither of them has a 
clear plan. Trump pro-
bably just wants to ma-
ke sure his upcoming re-
al estate deal in Miami 
accepts cryptocurrency 
payments, while Kama-
la seems more interes-
ted in making sure regu-
lation doesn’t crush in-
novation. But at the end 
of the day, both want to 
appeal to voters.

In the end, who needs 
coherent politics when 
you can have a fireworks 
show in the form of cryp-
tocurrency pledges? So, 
get ready! The election 
is here, and the winner 
could be....Bitcoin!!!!! .
President and founder of 
Andblockchain

http://www.immo-laportella.com/
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Farmàcies de guàrdia

Dimarts 5
F. Edelweiss

C/Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

Dimecres 6 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 7 
F. Pasteur

 Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dimarts 8 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra 

Tel. 820107

Tv+ràdioDivendres, 1 de març del 2024 25Tv+ràdioDimarts, 5 de novembre del 2024

FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
El Trànsit

13:15
Mirades: L’època daurada de Ràdio An-
dorra i El procés de desamiantatge de 
Ràdio Andorra

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
El camí de la vida, amb Àlex Rovira: 
Jenny Moix

22:05
La Companyia, amb Xavier Albert

22:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:35
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Club Piolet18.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


FILMAFFINITY

FILMAFFINITY

FITXA

SINOPSIS

COMENTARIS

PUNTUACIÓ

PLATAFORMES

ELS HOMES LLOP (2024)

Una família descobreix un 
misteriós joc de cartes que 
els transporta màgicament 
a una aldea medieval. Allà, 
han d’enfrontar-se cada 
nit a perillosos homes llop, 
seguint les regles del joc per 
sobreviure i trobar la manera 
de tornar a casa. Aquesta 
pel·lícula d’aventures i 
fantasia adapta el popular 
joc de rol de cartes i explora 
temes com la lleialtat, el 
coratge i els secrets.

El film falla en capturar 
l’essència i la tensió del joc 
original en què es basa. La 
pel·lícula s’allarga amb un 
ritme massa lent, perdent el 
suspens que defineix el joc 
de rol de deducció i misteri. 
En lloc d’augmentar la intriga, 
s’hi introdueixen nombrosos 
moments de comèdia que 
trenquen l’atmosfera, fent que 
la història es dilueixi i es perdi el 
to inquietant que caracteritza 
l’experiència del joc. En resum, 
una adaptació decebedora 
que no aconsegueix mantenir 
l’interès ni fer justícia a un dels 
jocs populars més coneguts.

DIRECCIÓ
François Uzan

GUIÓ

Hervé Marly, Philippe 
des Pallières

MÚSICA

Guillaume Roussel

GÈNERE

Comèdia fantàstica

El Videoclub Dimarts, 5 de novembre del 202426

ALEX 

MONTERO CARRER

INTERPRETACIONS
Franck Dubosc: 
Jérôme Vassier 
Jean Reno: Gilbert Vassier 
Suzanne Clément: 
Marie Vassier
Jonathan Lambert: 
Childéric Vassier 
Lisa do Couto: 
Clara Vassier 

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
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